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meggyőződésnek, a melyet nemzeti kultúránknak nálam-
nál sokkal érdemesebb és jelesebb bajnokai is maguké-
nak vallottak és vallanak s a melyet az alábbiakban — 
a kérdés fejlődésének és jelen állásának teljesen tárgyi-
lagos ismertetése után — indokolni szándékozom. 

n . 

A harmadik egyetem eszméje nálunk mai értel-
mében és eoncrétebb alakban tudtommal 1876-ban me-
rül t föl először, a mikor a pozsonyi jogacademia tanári 
kara a Deák Ferencz halálának benyomása alatt felter-
jesztést intézett Trefort Ágoston akkori vallás- és köz-
oktatásügyi ministerhez, kérve őt, hogy a pozsonyi 
kir. jogacademiát, — melyen amúgy is fennállott, már 
néhány nem jogtudományi tanszék, bölcsészeti, törté-
neti és nyelvészeti szakok számára, :— bővítené ki 
egyetemmé, mely a haza elhunyt bölcsének emlékére, 
Deák Ferencz-egyetemnek volna nevezendő. 

Aligha köszönhető csak ennek a felszólalásnak, 
hogy Trefort minister két évvel később, 1878-ban, az ő 
forrongó reformeszméi és kezdeményezései tárházából 
ismét előteremtve egy fontos tervet, Pozsony megye 
és város főispánjához felhívást intézett, melyben, kifej-
tette, hogy miután főleg· az-ország nyugati részeinek 
ifjúsága van kitéve annak a csábításnak, hogy a túl-
népes budapesti egyetem helyett kiképeztetését osztrák 
főiskolákon keresse : ennek a kifelé tódulásnak a nem-
zeti szellemű képzés érdekében véget kellene vetni az 
által, hogy Pozsonyban — mely e célra úgyis alkalmas 
hely, — a- meglevő jogacademia és csonka bölcsészeti 
kar fölhasználásával fokozatosan egy teljes egyetem 
létesíttetnék; felszólította egyúttal a főispánt, hogy 
ezen eszme megvalósítása érdekében kezdje m e g a 
tárgyalást a helyi tényezőkkel. 

E kezdeményezés folytán Pozsony város közön-
sége csakhamar feliratot intézett előbb a ministerhez, 
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utóbb ő Felségéhez a királyhoz, kijelentve, hogy min-
den áldozatra kész s kérve az egyetem felállításának 
mielőbbi elhatározását. 

Míg úgy a város, mint a minister állandó bizott-
ságokat szerveztek az ügy előkészítésére, a Pozsony 
felségfolyamodványára legfelsőbb kézjegy alakjában 
adott utasítás alkalmat szolgáltatott Trefortnak, hogy 
1880. évi ápril hó 6-ikáról legalázatosabb előterjesztést 
intézzen ő Felségéhez, a melyben a város eoncrét aján-
latai, helyszíni tárgyalások s a minister megbízásából 
Pozsonyban járt szakértők véleményei alapján részle-
tesen kifejtette a terv megvalósításának módjait, indo-
kolva egyúttal e g y harmadik egyetem fölállításának 
szükségességét s Pozsony városának e célra kínálkozó 
előnyeit. ' ' 

E felterjesztésre kelt legfelsőbb elhatározással ő 
Felsége felhatalmazta a ministert, „hogy egy harmadik' 
•— esetleg Pozsony sz. kir. városában felállítandó — m. 
kir.. tudomány-egyetem létesítésére nézve, a még szüksé-
ges bővebb tanulmányozás után a további lépéseket alkot-
mányos úton megtehesse" s hogy addig is — az ügy 
közérdekű volta .és a nyilatkozó országos érdeklődés 
tekintetéből — az előterjesztést a legf. elhatározással 
együtt, nyilvánosságra hozhassa. 

A pozsonyi egyetem érdekében megindúlt moz-
galom azonban — még mielőtt teljes kifejlődéséhez 
jutott volna, — más városok és vidékek hasonirányú 
törekvésének adott lökést. -

Röviden említve Győr városának egy ott felállí-
tandó egyetem ügyében még 1878-ban a közoktatásügyi 
ministerhez intézett előterjesztését, rá kell térnem arra 
a sokkal nagyobb mérvű mozgalomra, mely — főleg 
az 1879-ik évi árvízkatastropha hatása alatt növekedve 
— Szeged érdekében in dúlt meg, s a mely főleg arra 
az elvre alapította érvelését, hogy a nemzeti szellemű 
művelődés és az állami megerősödés érdeke a kultur-. 
központoknak nem a nemzetiségi vidékeken való felállí-
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tását, hanem azok elhelyezése által a tősgyökeres ma-
gyar népelemek khnűvelődésének megkönnyítését kí-
vánja. A harmadik egyetemnek Szegedre helyezése 
részletesen lett indokolva az e tárgyban 1880-ban még-
jelent s elterjesztett emlékiratban, mely csakhamar a 
törvényhatóságok többségének pártoló kérvényezésé-
ben talált visszhangra. Mindé kérvényeket az ország-
gyűlés képviselőháza oly felhívással adta ki a vallás-
és közoktatásügyi mhűsternek „hogy annak idején azok 
indokolását figyelembe vegye." . 

Méltányolva a Szeged mellett fölhozott érveket· 
is, Trefort minister 18S1 októberében báró Eötvös. 
Than, Korányi és Fodor tanárok, mint szakértők kísé-
retében lerándult az alföld metropolisába helyszíni 
tanulmányozás végett, melynek alapján szakértői véle-
mények készültek s az ezekben formált követelések 
mikénti teljesítésére nézve a város egy újabb felirat-
ban nyilatkozott. 

Eközben (1880 deczemberében) Sárosvármegye kö-
zönsége egy, az északi felvidéken fölállítandó egyetem 
eszméjét pendítette meg feliratában, hivatkozva egy ily 
egyetem nagy nemzeti missiójára s arra a természetes 
áramlatra, mely a .magyar vidékek ifjúságát kiképzés· 
végett eddig is a felvidék iskolái felé terelte. A felirat 
helyet nem nevezett, de mint a felvidéki egyetem esz-
méje által legközelebbről és legtermészetesebben érde-
kelt város, csakhamar jelentkezett Kassa, 1881. évi 
juniusi közgyűléséből föliratot intézve a vallás- és köz-
oktatásügyi ministerhez, melyben a harmadik egyete.-
met Kassára kérte helyeztetni s addig is, míg ez meg-
történhetik, a kassai kir. jogaeademiának legalább még. 
néhány jogtudományi, bölcsészeti és történelmi tanszék-
kel való kibővítését s ily alakban a doktori fokozat· 
adományozási jogával való felruházását ajánlotta. 

Trefort Kassára is ellátogatott szakértőivel, kik 
azonban e helyen tett megfigyeléseiket már nem fog-
lalták írásbeli je lentésekbe; ellenben. Kassa városa egy" 



emlékiratban fejtette ki bővebben igényét a harmadik 
egyetemre — 1882 nyarán, — mely emlékirat Abaúj-
Tornamegye pártoló feliratával együtt a képviselőház 
elé kerülvén, a ház ugyanazon' év novemberében azzal 
a megbízással adta ki mindkét kérvényt a vallás- és 
közoktatásügyi, miniszternek, hogy „a harmadik tado-
mány-egyetem fölállításának kérdését a ház közoktatási bizottsá-
gában is tanácskozás tárgyéivá tevén, annak idejében a háznak 
az eredményről jelentést tegyen." · 
' És itt kezdődik a harmadik egyetem ügyének egy 
új, nevezetes fázisa: e kérdés tárgyalása a képviselőház 
közoktatási bizottságában s az ez által összehívott 
szakértői enquêteben, az 1883. év február—május hónap-
jaiban. 

A bizottság mindenekelőtt e tárgy számára válasz-
tott előadója, — e sorok írója — által összeállíttatta az 
ügy állására vonatkozó adatokat és javaslatot készítte-
tett az eljárás módjára s a szaktanácskozmány elé ter-
jesztendő kérdőpontokra nézve: 

Az előadói javaslat egész terjedelmében elfogad-
tatván, a kérdőpontok egy albizottsághoz utasíttattak, 
melynek feladata lőn azokra nézve a felsőbb oktatás 
terén működő s a bizottság által meghívott szakértőket 
meghallgatni. . 

Az enquête elé terjesztett kérdőpontok — a kor-
mány által akkor ez ügyben elfoglalt álláspontnak megfelelően —· 
a budapesti egyetem némely karain és némely szakaiban 
észlelt, tültömottség föltételezett tényéből indultak ki s a 
harmadik egyetem szükséges vagy szükségtelen vol-
tának főproblemája mellett felölelték a jogacadeiniák 
jövő sorsának kérdését is, a jog- és államtudományi 
szakoktatás reformjával kapcsolatban. 

A szakértői tanácskozmányban nyilvánult vélemé-
• nyek erősen, megoszlottak. ' A budapesti egyetem túl-
tömöttsége, mint orvosolandó baj csak részben s inkább 
çsak az orvosi karra nézve lett elismerve; a jogi szak-
oktatás reformján^j^ ¡-szükségessége majdnem minden 
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fölszólalásból kiviláglott, cle míg· egyesek a külön jogi 
szakiskolák eltörlését s a tiszta egyetemi rendszerre 
való áttérést hangsúlyozták, a nyilatkozók többsége a 
jogacademiákba új életet kívánt önteni a reform által 
s különösen a jogi doctorátusnak az ügyvédségre nézve 
kötelező voltát kívánta eltöröltetni. 

A főkérdésre, t. i. arra nézve, hogy egy harmadik 
egyetem fölállítása szükséges-e ? a nyilatkozott 23 szak-
értő közül igeiúőleg válaszoltak : Mariska Vilmos. Than 
Károly, Fodor József, Korányi Frigyes, Eckmayer 
Ágoston, Kautz Gusztáv, Hóman Ottó, Lánczy Gyula, 
Entz Géza, Szilágyi István, Danielik János, Jenei 
Victor, Kiss Áron és Sztoczek József. A harmadik egye-
tem fölállítását akkor még idő előttinek jelezték : Emődy 
Dániel, Kautz Gyula, Kőrösy Sándor, báró Eötvös 
Loránd, Kerkápoly Károly, Szily Kálmán, Fe lméry 
Lajos, Vandrák András ós Hunfalvy Pál. 

E felszólalások során a harmadik egyetem fölállí-
tása mellett szóló nyomatékos érvek leginkább Fodor 
József, Korányi Frigyes, Jenei Victor és Lánczy Gyula 
beszédeiben találtak kimerítő kifejezést. A jelen viszo-
nyok szempontjából mindenesetre különös érdekkel hír 
báró Eötvös Loránd, akkori egyetemi tanár és meg-
hívott szakértő nyilatkozata, mely korántsem tartal-
mazta a harmadik egyetem eszméjének visszautasítását 
— a mely egyébiránt az enquête egyetlen tagjának 
sem volt álláspontja, — hanem csupán annak korai-
ságát hangsúlyozta. Eötvös báró főleg azzal a felfo-
gással szállt szembe, mely a harmadik egyetem létesí-
tésének indokát a budapesti egyetemnek általa tagadásba 
vont túltömöttségében keresi s e helyett az egyetemek 
szaporításának czéljáúl inkább a tudományos működés 
élénkítését, a tudomány művelésével hivatásszerűleg 
foglalkozók számának növelését jelölte meg. Az új 
egyetem fölállítását véleménye szerbit az abban mű-
ködni hivatott, alkalmas erők kiképzése kell, hogy 
megelőzze; a fölállításra majd 6—7 év múlva kerülhet 
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ii sor, talán később i s ; (ez 1883-ban volt mondva) de 
ezt a dilatorius álláspontot később, hozzá intézett kér-
dés folytán olyképen értelmezte, hogy a dolgot csak 
elsietni nem akarná. - . 

Ar ra nézve, hogy a harmadik egyetem teljes 
legyen-e, vagy csonka, illetőleg milyen karokat egye-
sítsen magában, a vélemények szintén többfelé ágaztak. 
Than, Fodor, Korányi, Jenei, Kautz Gusztáv, Lánczy 
és Kiss Áron teljes egyetemet kívántak, többen' annak 
különös hangsúlyozásával, hogy az ú j egyetemnek theo-
logiai kara is legyen. Ugyanígy kívánta ezt létesíteni 
Kerkápoly, — ha egyszer napirendre kerül — és Szi-
lágyi István, ki azonban a theologíai kar kérdését 
megfontolandónak vélte. Sztoczek, Szily, Eckmayer és 
Hóman orvosi karral, de -hittudományi kar nélkül con-
templálták á harmadik egyetemet; Hóman még a gaz-
dasági .szakoktatást is felölendőnek vélte. Ezektől elté-
rőleg Danielik az orvoskart és tanárképezdét, Mariska 
pedig a természettudományi szakokat is mellőzendőknek 
mondta ; ezen utóbbi értelemben vett, vagyis csupán 
jog-államtudományi és bölcsészeti karokból álló csonka 
egyetemekké kívánták a jogacademiák egy részét fej-
lesztetni Kőrössy, Eckmayer és Yandrák is. -

. A kiküldött albizottság a szakértői tanácskoz-
mánynak ezt az eredményét a teljes bizottság elé ter-
jesztvén, jelentésébén a hozandó határozat iránt mind-
járt javaslatot is tett, melynek elfogadásával a köz-
oktatási bizottság kimondta, hogy : 

1, A budapesti egyetem jogi karán és a bölcsé-, 
szeti kar demonstratív szakaiban túltömöttség van, ennek 
megszüntetése részben a fennálló intézmények kereté-
ben is eszközölhető, de egy új egyetem fölállítása is 
levezető hatással lesz reá. " 

2. Nem csak ez okból, hanem az ország általános kultu-
rális érdekei tekintetéből szükséges egy harmadik egyetem létesítése, 
mely jog- és államtudományi, bölcsészeti, természet-
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tudományi és orvostani karokból szervezendő ; a theo-
logiai kar kérdése egyelőre függőben tartandó. 

3. A jogacademiák jelenlegi helyzetükben válto-
zatlanúl meg nem hagyhatók." 

A bizottság eredeti megállapodásához képest abban 
az esetben, ha a kérdés e részének tanulmányozása a 
harmadik egyetem szükségességének constatálására ve-
zetne, nyomban egy újabb — szakértői és érdekelt-
ségi — enquête lett volna egybehívandó, melynek 
feladatát a kivifel, nevezetesen a helyválasztás kér-
désének tárgyalása képezte volna, a mire nézve 
már a kérdőpontok is előzetesen elkészültek. Azonban 
mikoráraa szaktanácskozmány terjedelmes naplója elké-
szült s az albizottság! jelentés a teljes bizottság napi-
rendjére került, akkorára már az 1881—84-iki ország-
gyűlés napjai meg voltak számlálva, s a bizottságnak 
nem levén módjában esetleges további megállapodásai-
val a jövendő képviselőház és jövendő közoktatási 
bizottság elhatározását megkötni, jobbnak látta csupán 
adcbgi munkálatát terjeszteni a képviselőház elé 1884. 
évi május hó 8-ikáról kelt jelentésével, melyet a kép-
viselőház — a bizottság javaslatához képest, — egy-
szerűen tudomásul. vett. 

Ebben a jelentésében a közoktatási bizottság azt 
a meggyőződését fejezte ki, hogy a működése által szol-
gáltatott anyag a harmadik egyetem fontos kérdésének 
helyes megoldása szempontjából maradandó becscsel 
bír, és azt a reményét, „hogy a kormány és a jövendő 
képviselőház a most elejtett fonalat ú j ra fölveendik . . . 
s ez ügyet kielégítő megoldásra, is fogják juttatni." 

A bizottságnak ez a reménye — legalább a jövő 
képviselőházat illetőleg — nem ment teljesedésbe. 
Az 1884/7-iki országgyűlés első ülésszaka alatt a köz-
figyelmet főleg az 1885-iki nagy országos kiállítás ügye 
kötötte le s ennek fényes sikere fölötti öröméből a 
nemzetet kellemetlenül józanította ki a kormányzás több 
ágában mutatkozott hiteltúllépésekből származott pénz-
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ügyi zavar, mely egyelőre minden merészebb tervet 
háttérbe, szorított. · · . . 

A kormány körében azonban a harmadik egyetem 
eszméjének fonala elejtve csakugyan nem lett. Trefort. 
csendben gondosan tovább szőtte azt, míg nem az ő 
keze is ellankadt belé. 
• Ebben az időben az új magyar egyetem pártolói-
nak két váratlan — mondhatnám akaratlan — szövet-
ségese támadt az akkori hadügyminister és Billroth 
hírneves bécsi orvostanár személyeiben. . ' 

Gróf Bvlandt-Rheidt hadügyminister az 1885. év 
elején megint fölelevenítette az egykori, Josefmmnnak 
nevezett bécsi katonaorvosi academia többször megkí-
sértett visszaállításának tervét. Indokolta ezt azzal, hogy 
a- hadseregnek mozgósítás esetében 1200 főnyi hiánya-
volna .katonaorvosokban, s hogy a katonaorvosok szer-
zésének jelenlegi módja mellett elérhető eredmény — 
a ráfordított ösztöndíjak daczára — s e m mennyiségileg 
sem· minőségileg nem felel 'meg a hadsereg igényeinek. 
Trefort nünister, — ki e részben véleményének nyil-
vánítására. kéretett föl, — egy előre bocsátott szakértői 
tanáóskozmány - titán, melynek' naplóját a hadügyminis-
terrel is közölte, — kimerítő s igen határozott hangú 
átiratban válaszolt, a melyben kimutatta, hogy a Bécs-
ben fölállítandó külön katonaorvosi academia a katona-
orvosi intézmény s a hadsereg egészségügye jól fölfo-
gott érdekeinek sem felelne meg s a magyar oktatásügy 
szempontjából már éppenséggel megbocsáthatatlan hiba 
volna, ha akkor, mikor hazánk egy új egyetem s neve-
zetesen egy új orvostudományi kar felállításának szük-
ségét érzi, akkor, mikor már· jelenleg is majdnem 800 
magyar ifjú keresi az orvosi kiképzést Bécsben, az 
ország áldozatkészsége m é g egy újabb bécsi orvos-
képző intézet létesítésére vétetnék igénybe s ez által 
még több ifjú vonatnék el hazai egyetemeinktől. Trefort 
-— tovább menve, — még azt a szívességet is megtette 
a hadügyministernek, hogy megjelölte az igazi okokat, 
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a melyek a katonaorvosi pályára való lépéstől vissza-
tartják ifjainkat s azok orvoslásának módjára is reá-
mutatott. . ' 

Bylandt gróf ezen átirat folytán a nála megszo-
kott loyalitással minden utógondolat nélkül elejtette 
tervét, habár kijelentette, hogy nézetét fentartja. 

Trefort azonban nem elégedett meg ezzel a tagad-
hatatlan győzelemmel, hanem levonta álláspontjából a 
további consequentiákat is. Ha a hadsereg szükséget 
szenved katonaorvosokban — így vélekedett, —• akkor 
e szükséglet pótlásáról nekünk is, a magyar államnak, 
megfelelő részben, gondoskodnunk kell, mert csak így 
biztosíthatjuk magunkat a Josefinum k s é r t ő szellemé-
nek esetleges visszatérése ellen. Ha egyáltalán több 
orvost képezünk, akkor ezek közül majd csak több 
katonaorvos is fog kikerülni. Tekintettel erre a körül-
ményre. valamint arra a tűrhetetlen állapotra, a melyet 
a magyar orvosnövendékeknek tömeges Bécsbe vándor-
lása teremt s a melyet a Josefinum ügyében meghall-
gatott enquête ismét a legélénkebb színekben tüntetet t 
föl, Trefort nézete szerint — a melyet a hadügymims-
terhez intézett átiratában' is jelzett, — egy harmadik 
magyar orvosi fucultás félállítása többé egy évig sem odázható 
el, ezt tehát létesíteni kell haladéktalanul, még ha a 
teljes egyetem fölállítása most mindjárt foganatba vehető 
nem is volna. . 

Körülbelül ezek voltak az indokok, melyek alapján 
Trefort 1885. évimárczius havában egy törvényjavaslatot 
közölt előzetes tájékozás végett ministertársaival „a po-
zsonyi orvostudományi kar felállításának megindításáról és az 
cczélra szükséges póthitel megadásárólA rövid — hat §-ból 
álló — törvényjavaslatban ki volt mondva, hogy „Po-
zsonyban a tanszabadság elvének alapján s a jelenleg 
a budapesti és kolozsvári egyetemek orvostudományi 
karain fennálló tanrendszex· alkalmazásával·'orvostudomá-
nyi kar állíttatik föl, az orvosi kiképzéshez szükséges 
természettudományi szakokkal együtt." Ezen orvostudo-
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mányi kar fokozatosan íett volna létesítendő, úgy, hogy 
az 1885/6. tanévvel nyíljék meg az első évfolyam; „a 
végleges administrativ szervezés" iránt az ötödik évfo-
lyam megnyitásakor lett volna törvényhozási intézkedés 
teendő, a mely mindenesetre abból állott volna, hogy 
az akkorára már különválasztandó orvosi és természet-
tudományi karok az ottani jogacademiával s annak philo-
sophiai tanszékeivel mint jogtudományi és bölcsészeti 
karokkal teljes egyetemmé egyesíttettek és a doctori 
graduálás jogával is felruháztattak volna. A felállítandó 
facultás első költségeire 100.000 frt pótbitel volt a tör-
vényjavaslatban előirányozva, a többi költség fedezete 
az 1886-ik s a következő évek költségvetéseibe lett volna 
felveendő. 

Pozsony mellett az indokolás az 1880-iki legaláz. 
előterjesztés érvein kívül fölhozta azt is, hogy a bécsi 
egyetemet látogató orvostanhallgatók nagyobb része 
(483) a dunántúli, éjszaknyugati és éjszaki megyékből 
való, a kikről feltételezhető, hogy Pozsonyt szívesen 
kerés'nek föl Bécs helyett ; továbbá, hogy a fokozatosan 
létesítendő egyetem központi épületeül megszerezhető 
volna a pozsonyi szép primási palota, a mire nézve 
már folyt is tárgyalás. 

Ez a törvényjavaslat keletkezésének első stádiumá-
nál tovább nem jutott. Az ügy ismét megfeneklett és 
vesztegleséből ki nem mozdította a másik szövetséges 
sem a kit említettem: Billroth, a híres bécsi tanár. 
0 , miután már 1875-iki művében kikelt azok ellen a 
képtelen állapotok ellen, a melyeket a bécsi egyetem 
orvoskarán a hallgatók túlnagy száma okoz s ú j orvosi 
facultások felállítását sürgette, 1886-iki újabb röpiratá-
ban egyenesen rámutatott az alkalmazandó „első segély" 
legegyszerűbb módjára: a 8—9Ö0 magyar orvosnöven-
dék 'eltávolítására, 'a mi • nagyon' könnyen volna sze-
rinte elérhető, há az osztrák egyetemekre való félvétel 
Ausztriában nyert érettségi bizonyítvány föltételéhez 
köttetnék. Ezt a követelményt Billroth arra a ránk.nézve 
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kevéssé hízelgő állításra alapította, hogy a magyar-
országi érettségi bizonyítvány alantasabb képzettségről 
tanúskodik, mint az osztrák; abban azonban lehetetlen 
volt neki igazat nem adni, hogy h a egyszer a bécsi 
egyetem orvostanhallgatóinak száma a megengedhetőnél 
nagyobb, akkor első sorban a magyaroknak kell onnan 
távozniok, hazájok kötelessége levén az ő kiképezteté-
sökről gondoskodni. 

Mindez kevés hatással volt közvéleményünkre; a 
harmadik egyetem .mellett a sajtó terén úgyszólván 
csakis a kormányhoz legközelebb álló „Nemzet" czikke-
zett következetesén, majd meg Pávai Yajna Gábor írt 
röpiratot a pozsonyi egyetem érdekében, s mikor 1888-ban 
a vallás- és közoktatásügyi minister személyében vál-
tozás állott be, és Trefort utódja, gróf Csáky Albin a 
képviselőházban s a bizottságokban úgyszólván minden 
ellenmondás nélkül jelentette ki, hogy a harmadik egye-
tem idejét még elérkezettnek nem lát ja: természetes, 
hogy — az időközben javult pénzügyi helyzet daczára 
— még a legközelebbről érdekelt városok sem éreztek 
nagy kedvet a mozgalom megújítására. 

Daczára e kedvezőtlen auspiciumoknak, az ú j egye-
tem eszméje 1892-ben ismét fölmerült·, azoknak a haza-
fias eszméknek és terveknek serege között, a melyeket 
az 1896. évre kitűzött ezredéves ünnepély előkészületei 
hoztak felszínre; és pedig legelőször egészen ú j oldalról 
és új alakban: mint egy létesítendő felekezeti egyetem terve, 
melynek helyéül már régóta Bebrcczent emlegették, a 
mely város most egész határozottan és tiszteletet keltő 
öntevékenységgel s áldozatkészséggel lépett a concur-
rensek sorába. 

A felekezeti egyetem kérdésével — annak fontos-
ságához mérten — fejtegetéseim folyamában egész 
önállóan is szándékozom foglalkozni, itt csupán a tények 
egymásutánjának teljessége szempontjából említem föl, 
hogy Debreczen városa 1892. évi september hóban, a 
tiszántúli evang. református egyházkerületmegkeresésére 
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elhatározta, hogy az ottani református főiskolának egye-
' temmé fejlesztése és e végből egyelőre'tanárképzővel kap-

csolatos bölcsészeti szakokkal való gyarapítása czéljából 
két jogtudományi és két bölcsészeti tanszék felállítását 
és fentartását vállalja el, s e végből — a millennium emlé-
kének szentelve, — 200.000 frtos alapot tesz le. Ezt a 
határozatot tudtommal a kormány is jóváhagyta, — a 
vallás- és közoktatásügyi minister azzal a fentartással, 
hogy „e jóváhagyás által a hitfelekezetek egyetem-állítási 
jogának-elvi kérdése eldöntöttnek egyáltalán nem tekint-
hető." A gyűjtés azóta tovább folyt és szép eredményekre 
vezetett, az ügy jogi oldala, s a létesítendő egyetem 
szervezetének és hatáskörének kérdése eddig tisztázva, 
nem lett. ' 

A millennáris tervezések áradata megragadta .a 
két már régebben egyetemet kívánó várost, Szegedet 
és Pozsonyt is, és törekvésük megújítására indította 
őket. Aspirátióját előbb Szeged elevenítette föl, már 
1893. januári közgyűlésében foglalkozván ezzel az esz-
mével, míg Pozsony . ugyanazon év septemberében 
tartott • közgyűléséből intézett kérvényt a képviselő-
házhoz, kérve, hogy a millennium méltó és maradandó 
megörökítéseképen a pozsonyi' egyetem alapköve' ez 
alkalommal tétessék le s a felállítandó egyetem József 
főherczeg nevét viselhesse. Ezt követte' néhány nap 
múlva Szeged fölirata a kormányhoz, melyben már meg-
tett ajánlatait azzal tetézte, hogy 400.000 korona költség-
gel egy, az egyetem czéljainak is szolgálandó muzeum 
építését határozta el s maga az egyetem számára a 
szükséges telkeken kívül 1 millió koronát ajánlott fel. 

A városok küldöttségei, melyek a kormány több 
tagjánál jártak, a jóakarat és érdeklődés általános biz-
tosításán kívül egyéb választ nem vihettek haza s á 
nűnisterelnök által az ezredéves ünnepélyre nézve a 
törvényhozás elé terjesztett és ez által ' jóváhagyatott 
tervbe a harmadik egyetem alapkövének letétele tényleg 
nincs fölvéve.' . ' . ' . 

Dr. Berzeviczy A.: Közművelődésünk és a 3-ik egyetem. 2 
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Időközbén a cultusmimsterium vezetésében ú jabb 
változás állott be. Az ú j ministernek csak legújabban 
volt alkalma- a harmadik egyetem kérdésére nézve 
hivatalosan nyilatkozni a képviselőház pénzügyi bizott-
sága előtt. E nyilatkozata szerint most még nem látja a 
harmadik egyetem idejét elérkezettnek, egyfelől azért, mer t a 
meglevő két egyetemen még sok a tenni-, különösen 
építem való, másfelől azért nem, mert véleménye sze-
rint a harmadik egyetemhez szükséges szellemi erőkkel 
nem rendelkezünk. 

E szerbit az ú j cultusminister felfogása ebben a 
kérdésben meglehetősen megegyezik közvetlen előd-
jeével és a harmadik egyetem eszméjének közeli meg-
valósítására kevés a kilátás. Hogy pedig én e meg-
valósítást miért tartóin szükségesnek és időszerűnek, 
azt megmagyarázni jelen fejtegetésem főczélját képezi. 

III. 
A harmadik egyetem kérdésének balvégzete az, 

hogy valahányszor fölmerült, rendesen valami ferde 
nézőpont alá lett helyezve, úgy, hogy közönségünk, 
közvéleményünk majdnem soha sem láthatta helyes 
világításban, a maga igazi mivoltában. • 

Alig, hogy megszületett az eszme, a helyi ver-
sengés prédájává lett. A jóakaratú buzgalom számtalan 
túlzást, elfogúlt véleményt, gyakran alaptalan vádat is 
vegyített a discussióba, melynek pedig sokkal magasabb 
és tisztább eszmekörben kellett volna mozognia. Azzal, 
hogy Pozsony védői Szegedet parasztvárosként, Szeged 
védői pedig Pozsonyt pánszláv fészek gyanánt igye-
keztek föltüntetni, a harmadik egyetem kérdése .még 
egy tapodtat sem haladt előre, hanem el lett érve az, 
hogy az egész kérdés bizonyos kicsinyes és gyűlöletes 
színt öltött magára. Az pedig, hogy a harmadik egye-
temet sokan úgy tüntették fel, mint egy az árvíz által 
elpusztított nagy város reconstructiójának szükségszerű 
betetőzését: csak azt árúlta el, mily kevéssé fogták fel 


